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SOCIETATINTERCOMARCAL

Laura Vilagrà (Santpedor, 1976)
va ser nomenada ahir oficialment
nova delegada del Govern de la Ge-
neralitat a la Catalunya Central. Tan-
ca així un curt parèntesi en la políti-
ca, després que el juny de l’any va
passar el relleu en l’alcaldia de Sant-
pedor, que va ocupar durant 12 anys.
Un interval que ha dedicat a formar-
se amb un màster en gestió pública
a Esade. Màster que li va permetre fer
una estada de tres mesos a Dina-
marca i compartir experiències amb
gestors públics d’Anglaterra, Bèlgica,
Itàlia, Noruega i Dinamarca. Diu
que n’ha extret «una experiència
extraordinària  perquè vam poder co-
néixer els models més avançats de
gestió pública, sobretot als països del
nord d’Europa, que estan fent coses
realment innovadores i àgils des del
punt de vista administratiu. Per tant,
n’hem d’agafar model i aprendre’n,
perquè encara estem en un procés de
desburocratització i descentralitza-
ció».

Agafa el càrrec de delegada amb
la voluntat de ser la veu del territo-
ri davant del Govern, o de ser la veu
del Govern davant del territori. Dit
amb altres paraules: vol tenir un pa-
per reivindicatiu o representatiu?

El que no vull ser és un acompa-
nyant dels consellers. Vull donar
perfil propi a la delegació en el sen-
tit de ser, evidentment, represen-
tant del territori al Govern, però so-
bretot vull desenvolupar un pla de
mandat, consensuat amb el territo-
ri, amb les administracions locals i
comarcals, amb els agents econòmics
i socials, i ciutadania en general en la
mesura que poguem incorporar-la.
Amb tots ells elaborar aquest pla de
mandat, de cada comarca però  tam-
bé del conjunt de la demarcació,
que ens digui què volem ser quan si-
guem grans. Cap on volem anar.
Què volem desenvolupar i prioritzar.
Perquè és evident que de recursos no
ens en sobraran i el que és bo és que
entre totes les comarques puguem
definir aquest pla en què segur que
bàsicament els grans temes seran

d’infraestructures i comunicacions,
de desenvolupament econòmic, i
territorials i mediambientals. 

No sembla una tasca fàcil amb la
diversitat territorial que tenim.

Hem de fer aliances estratègiques
amb els nostres territoris i assolir una
veu conjunta, tot i que evidentment
cada comarca té les seves legítimes
reivindicacions, i les més rellevants
s’han d’incorporar en aquest pla.

Creu que els successius governs
de la Generalitat que hi ha hagut
fins ara se l’han cregut, aquesta
Catalunya Central amb entitat prò-
pia, més enllà de posar-hi una mera
finestreta administrativa?

El que penso és que aquesta Ca-
talunya Central primer ens l’hem de
creure nosaltres. Si no és així, ningú
de més amunt se la creurà. Hem d’a-
conseguir més cohesió, més força,
però en aquest cas interna per poder
plantejar tot el que calgui amb ple
convenciment. Ens hem de conèixer
més per tenir aquesta veu pròpia, i
això és el que intentaré estructurar.
És obvi que són comarques que te-
nen moltes coses amb comú i, alho-
ra, la seva pròpia idiosincràsia. Però
és clar que hi ha una sèrie d’elements
que hem d’intentar aglutinar, i trobar
aquests fils que uneixin les sis co-
marques. En aquests moments hi ha
sobre la taula una estratègia de la
Unió Europea que demana que cada
territori s’ha d’especialitzar en el
que ja hi és rellevant i fer-ne inno-

vació, però també analitzar si té prou
massa crítica per a aquells sectors
que hi són emergents. És feina nos-
tra fer aflorar aquests sectors per
donar més muscle al teixit econòmic.
I, per tant, un dels aspectes que ens
han d’unir a les sis comarques és la
de fer aquest mapa de les nostres po-
tencialitats comunes i complemen-
tàries. Perquè per aquesta via hi
haurà recursos. Amb els fons es-
tructurals la Unió Europea bàsica-
ment el que vol és fer aflorar la in-
novació i donar suport a la innova-
ció en aquests sectors en què cada
territori s’especialitza i que s’hi apos-
ti. Això és el que ens demanen des
d’Europa i, repeteixo, per aquest
camí hi haurà recursos. Per tant,
hem d’estar alerta a tenir l’estratègia
ben definida per poder-hi tenir accés.
Tenir clar què volem anar a buscar
per poder captar aquests recursos.
Perquè si aquests fons seran avalu-
ats, i han de ser recursos que tin-
guin resultats, rendiment. Que tin-
guin una estratègia econòmica al
darrere. Per tant, és un gran repte,
però alhora una enorme oportunitat
per a un territori com la Catalunya
Central. Hem de marcar la nostra es-
tratègia econòmica i, sobretot, in-
dustrial.  

Quan vostè era alcaldessa, algu-
na vegada es va preguntar de què
servia aquesta delegació territo-
rial que ara encapçalarà?

Sempre que et donen l’oportuni-

tat de fer coses, d’expressar-te en
relació amb el Govern, és important
tenir una veu potent. Per tant, torno
a dir que el que ens cal és tenir les co-
ses molt clares, que vol dir tenir-les
molt ben treballades al territori per
poder-les presentar amb força al
Govern. Perquè és evident que si no
ho fas així, altres potser ho faran. Hi
ha pocs recursos i ens ho hem de
guanyar. I la delegació ha de fer
aquest paper de guanyar-se el seu es-
pai i guanyar el relat de les seves re-
ivindicacions. La meva idea és im-
buir-me molt amb indicadors, amb
informes, amb documentació, per
poder demostrar amb força que aquí
hem de rebre inversions en dife-
rents àmbits perquè és una necessi-
tat real. Perquè tenim uns indicadors
d’atur importants en certes comar-
ques, perquè tenim uns indicadors
d’envelliment importants també en
alguns dels territoris, que hi ha man-
cances importants en comunica-
cions que ens fan perdre oportuni-
tats... I això ho vull demostrar amb un
relat ben documentat.   

Diumenge, recollint les seves
primeres reaccions en conèixer la
seva elecció com a nova delegada
territorial, deia que una de les seves
prioritats seria fer més visible
aquesta demarcació. Per què, fins
ara, ha patit una certa invisibilitat?

Aquestes comarques tenen una
trajectòria relativament curta de
col·laborar juntes. I això ho paguem
respecte d’altres territoris que ho
tenen més travat i consolidat. Per
tant, partíem amb un cert desavan-
tatge. Prefereixo mirar què és el que
podem fer per tenir més visualitza-
ció, més que no pas pensar que hi ha
qui ha treballat maliciosament con-
tra la Catalunya Central, perquè se-
gur que no és així. De fet, els territo-
ris estan en procés de construcció.
Les delegacions de govern no acaben
de tenir desenvolupada tota l’es-
tructura i  és un repte que tenim amb
la construcció d’un nou Estat. El
tema administratiu serà bàsic per su-
plir els vicis que hem tingut fins ara,
molts dels quals vénen de copiar o
traspassar simplement l’estructura
espanyola i s’han acabat solapant tot
de capes administratives. Ara és el

moment per endreçar-ho, estruc-
turar-ho correctament i ser més efi-
cients de cara al ciutadà. I serà el mo-
ment que la Catalunya Central ha de
tenir més potència perquè haurà de
poder disposar de més recursos.
Pensem que en aquest moment les
delegacions territorials com a tals no
tenen recursos econòmics directes.
En tenen més el delegats territorials
de cada àrea que no pas la mateixa
delegació. La delegació territorial
ha d’acabar tenint el seu propi pres-
supost perquè s’acosti la decisió al ter-
ritori. Tot el que es pugui decidir més
a prop del ciutadà, millor.        

Parlava de disgregació, en refe-
rència a les diferents capes admi-
nistratives, però ara mateix una de
les anomalies logístiques que té
aquesta delegació és que té una
disgregació física, amb bicefàlia i di-
ferents seus. És un dels primers
problemes que cal resoldre?

Una de les primeres persones que
em va trucar quan es va conèixer el
meu futur nomenament va ser l’al-
calde de Manresa [Valentí Junyent]
per dir-me que de seguida que fos
possible faríem una visita d’obres als
antics jutjats, ja que és on Manresa té
pensat situar les delegacions terri-
torials. És un dels temes que hem d’a-
bordar més immediatament. Però la
meva idea és sempre aprofitar al
màxim els recursos de què disposem.

El futur és vegueria de la Catalu-
nya Central i Manresa capital?

Jo suposo que sí, però sempre
amb un paper molt destacat de totes
les comarques perquè tenen un pes
demogràfic, econòmic i territorial
important; perquè cadascuna té la
seva idiosincràsia i, per tant, tot-
hom s’hi ha de sentir còmode i pen-
so que ho aconseguirem, que serem
capaços d’assolir la quadratura del
cercle.
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Entrevista Laura Vilagrà
Nova delegada del Govern de la Generalitat a la Catalunya Central. Laura Vilagrà (ERC) continua pujant graons
consecutius en la seva trajectòria pel camí de la política i la gestió pública. Després de ser alcaldessa de Santpedor durant tres
mandats, càrrec que va compaginar en alguns períodes amb el de consellera comarcal i diputada al Parlament, avui farà el traspàs
de poders per esdevenir formalment nova delegada del Govern per al Bages, el Moianès, el Berguedà, el Solsonès, l’Anoia i Osona

«No vull ser una acompanyant de
consellers; vull donar perfil propi a
la delegació fent un pla de mandat»

David Bricollé
MANRESA

Vilagrà afirma que perquè la Generalitat es cregui de debò la Catalunya Central «primer ens l’hem de
creure nosaltres mateixos», perquè «hi ha pocs recursos i ens els hem de guanyar amb una veu potent» 


La nova delegada territorial, ahir durant l’entrevista a la seu de Regió7

MARTA PICH

Laura Vilagrà ha estat
alcaldessa de Santpedor,
consellera comarcal i
diputada al Parlament

xavier.gual@gualsteel.com - 23/01/2016 19:21 - 88.13.53.23


